
1 
 

  OR.0002.9.2023 

Protokół z obrad 

LIX.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 28 września 2023 r. 

 

LIX.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LIX Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak – 

Sekretarz Gminy Kowala, Panią Agnieszkę Delikat –Skarbnik Gminy Kowala, Kierowników Referatów 

Urzędu oraz mieszkańców i sołtysów oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 10 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecni Radna Jolanta Suligowska, 

Radna Krystyna Grzyb, Radna Jolanta Pszczoła, Radny Marcin Jakubiak, Radny Krzysztof Farbiś).  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LIX.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 sierpnia 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Przedstawienie Raportu z konsultacji społecznych projektu Strategii Rozwoju Gminy 

Kowala na lata 2015-2022 z perspektywą do roku 2024. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla 

Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+” (SUMP) wraz z Prognozą 
Oddziaływania na Środowisko. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji mieszkańców miejscowości Kosów  
w przedmiocie utwardzenia drogi nawierzchnią asfaltową. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej 
utworzenia Gminnej Straży Energetycznej. 

10. Podjęcie uchwały  w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu 
na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. nr 244 w obrębie 
geodezyjnym Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. 
o. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-

2030.   
13. Sprawy różne. 
14. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad. Rada Gminy głosowała: 10- 

głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy 5 Radnych nieobecnych. 
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Ad.3. Przyjęcie protokołu z LVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 sierpnia 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LVIII sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 25 sierpnia 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 9- głosów za, 0 – głosów przeciw, 1– głos 

wstrzymujący przy 5 Radych nieobecnych. 

 
Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

27 sierpnia 2023r. w Gminie Kowala odbyły się Dożynki Gminne. Uroczystości święta plonów 

rozpoczęły się dziękczynną mszą świętą w kościele parafialnym p.w. św. Wojciecha w Kowali-

Stępocinie. Jak co roku nastąpiła prezentacja wieńców i stoisk Kół Gospodyń Wiejskich 

poszczególnych sołectw.  Pierwsze miejsce zdobył wieniec z sołectwa Parznice.  Pan Wójt serdecznie 

podziękował wszystkim, którzy brali udział w przygotowaniu tej imprezy.  

28 sierpnia 2023 roku miało miejsce uroczyste odebranie rozbudowanych pomieszczeń przy PSP  

w Kowali-Stępocinie. 

Gmina Kowala otrzymała dofinasowanie w ramach Polskiego Ładu z Programu Odbudowy Zabytków. 

Dofinasowanie jest dla parafii Św. Wojciecha w Kowali-Stępocinie. 

Gmina Kowala uzyskała dotację z WFOŚiGW na zbiórkę i utylizację wyrobów zawierających azbest. 

Gmina Kowala otrzymała wsparcie finansowe w formie dotacji przyznanej przez Urząd Marszałkowski 

– w ramach tego dofinasowania zostaną przeprowadzone prace w parku zabytkowym w Kowali -

Stępocinie pod nadzorem wojewódzkiego konserwatora zabytków. 

Gmina Kowala złożyła wniosek do rządowego funduszu Polski Ład – program inwestycji 

strategicznych edycja  IV PGR-y- wniosek jest złożony na przebudowę stacji uzdatniania wody  

w Dąbrówce Zabłotniej.     

 15 października 2023 roku przeprowadzone zostaną wybory do Sejmu RP oraz referendum 

ogólnokrajowe. Lokale wyborcze w tym dniu będą czynne od godziny 7.00 do godziny 21.00. W tym 

roku postanowieniem 59.2023 Komisarza Wyborczego w Radomiu 1, został podzielony stały obwód 

głosowania Nr 2 poprzez wyłączenie z jego granic miejscowości Augustów oraz Kończyc-Kolonia,  

a następnie utworzono nowy obwód głosowania w PSP Kończyce-Kolonia.  

Do 02.10.202 r., wyborcy niepełnosprawni oraz którzy w dniu głosowania kończą 60 lat mogą zgłosić 

do urzędu gminy potrzebę zorganizowania bezpłatnego transportu z miejsca zamieszkania do lokalu 

wyborczego oraz transport powrotny. 

3 września w gminie Gózd odbyły się Powiatowe Dożynki, na tych dożynkach reprezentowało nas 

sołectwo Parznice oraz Klub Seniora z Kowali-Stępocina. Sołectwo Parznice reprezentujące Gminę 

Kowala zajęło II miejsce. 

21 września została otwarta Ekopracownia przy PSP w Mazowszanach. 
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24 września został zorganizowany uroczysty apel z okazji poświęcenia i oddania do użytku strażnicy 

OSP w Kowali-Stępocinie. Pan Wójt podziękował wszystkim, którzy pomogli w przygotowaniu tej 

uroczystości.   

Gmina Kowala otrzymała dotację w wysokości ponad 72 tyś zł – w ramach programu dostępna 

przestrzeń publiczna. Środki te będą przeznaczone na remont łazienek w budynku urzędu gminy.  

Została podpisana umowa na udzielenie dotacji w kwocie 30 tyś zł dla jednostek OSP z terenu naszej 

gminy.  

Przy PSP w Mazowszanach trwają prace przy budowie przedszkola. 

Jest nowe wyposażenie świetlicy w Bardzicach, na remont tej świetlicy urząd dostał dofinasowanie  

z Urzędu Marszałkowskiego.  

15 września odbyło się III forum organizacji pozarządowych – Wspólny Trakt.  

             

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 8 pism: 

1. Pismo Radnego Pawła Lisa w sprawie zabezpieczenia w budżecie Gminy środków na rok 2024 

niezbędnych do realizacji przedsięwzięć inwestycyjnych. 

2. Wniosek Radnej Jolanty Pszczoły o wykonanie dokumentacji projektowej na budowę 

nawierzchni asfaltowej w ciągu ulicy Sosnowej w miejscowości Kowala-Kolonia.  

3. Pismo mieszkańców miejscowości Trablice w sprawie wprowadzenia bezpłatnego przejazdu 

uczniów do szkoły w Mazowszanach. 

4. Pismo Przewodniczącego Dariusza Chruślaka w sprawie zabezpieczenia środków finansowych 

w budżecie gminy na rok 2024 na wykonanie projektu i budowę oświetlenia.  

5. Pismo Radnego Jana Malmona w sprawie włączenia do projektu budżetu na 2024 zadania 

dotyczącego wykonania dokumentacji na przebudowę drogi Nr 350611 od granic 

Kowalówka-Trablice wraz z oświetleniem.  

6. Pismo Radnego Jana Malmona w sprawie włączenia do projektu budżetu na 2024 zadania 

budowy świetlicy wiejskiej w miejscowości Kotarwice.  

7. Pismo Sołtysa Szczepana Kobieli w sprawie zabezpieczenia środków finansowych w budżecie 

gminy na rok 2024 na remont drogi gminnej (asfaltowej) Grabina – Bukowiec. 

8. Interpelacja Radnej Agaty Kicior w sprawie odwodnienia w obrębie przystanku kolejowego  

w Kosowie.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że ja co roku we wrześniu 

spływają wnioski Radnych i mieszkańców w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie na zadania 
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inwestycyjne. Komisja budżetowa ocenia te wnioski i w większości wnioski ocenia pozytywnie, jednak 

Komisja Budżetowa nie ma mocy sprawczej i nie może zagwarantować, że te wnioski znajdą się  

w budżecie ponieważ to zależy od sytuacji finansowej gminy.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że faktycznie złożonych wniosków jest sporo i na te zadania urząd 

musiałby przeznaczyć bardzo sporą cześć budżetu. Należy zdawać sobie sprawę, że nie uda się 

wykonać wszystkich tych zadań, zawsze są wybierane zadania najpilniejsze.          

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował Wójtowi oraz wszystkim którzy brali udział  

w przygotowaniu dożynek gminnych.  

9 września był organizowany na terenie gminy Kowala „Piknik Kowala Challenge” pod patronatem 

Starosty Radomskiego oraz PIK w Iłży.  

30.09.2023 odbędzie się ogólnopolski turniej Judo w PSP Kowala—Stępocina o puchar Wójta Gminy 

Kowala oraz pod patronatem Starosty Radomskiego.  

14.09. 2023 odbył się zarząd LGD Wspólny Trakt. 

24.09.2023 roku odbyło się uroczyste otwarcie remizy strażackiej OSP w Kowali-Stępocinie. 

Przewodniczący serdecznie podziękował wszystkim, którzy pomogli w zorganizowaniu uroczystości.  

Planowane jest oddanie drogi powiatowej w Dąbrówce Zabłotniej w dniu 02.10.2023 roku o godz. 

10.00. 

Sołtys Agnieszka Gałczyńska-Frąk serdecznie zaprosiła wszystkich na odbiór ww. drogi oraz 

podziękowała Wójtowi oraz Staroście Radomskiemu za wykonanie remontu tej drogi. 

  

Ad.6. Przedstawienie Raportu z konsultacji społecznych projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala 

na lata 2015-2022 z perspektywą do roku 2024. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że godnie z uchwałą nr LVI.450.2023 Rady Gminy Kowala z dnia  

15 czerwca 2023 r. w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 

aktualizacji „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022”, w tym trybu konsultacji, o których 

mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 roku o zasadach prowadzenia polityki rozwoju  

i w związku z Uchwałą Nr XV.87.2015 Rady Gminy Kowala z dnia 28 października 2015 r. w sprawie 

określenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Gminy Kowala oraz wydanym 

na ich podstawie ogłoszeniem Wójta Gminy Kowala, konsultacje społeczne projektu aktualizacji 

Strategii prowadzone były w terminie od 26 lipca do 31 sierpnia 2023 r. 

Konsultacje miały zasięg gminny, udział w nich mogli wziąć wszyscy zainteresowani, w szczególności 

mieszkańcy gminy. Ponadto projekt dokumentu podlegał konsultacjom z sąsiednimi gminami i ich 

związkami, lokalnymi partnerami społecznymi i gospodarczymi oraz właściwym dyrektorem 

regionalnego zarządu gospodarki wodnej Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie. 
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Konsultacje prowadzone były w celu poznania opinii, złożenia uwag bądź propozycji w zakresie 

projektu Strategii. 

Konsultacje przeprowadzono w następujących formach i trybach: 

1) badanie opinii mieszkańców na temat projektu „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-

2022” poprzez zamieszczenie jej treści na stronie internetowej Gminy i w Biuletynie Informacji 

Publicznej, a następnie przyjmowanie opinii, wniosków i uwag złożonych w formie pisemnej do 

sekretariatu Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie lub przesłanych za pośrednictwem poczty tradycyjnej 

lub drogą elektroniczną (na adres kowala@kowala.pl) na formularzu udostępnionym w Urzędzie 

Gminy w Kowali-Stępocinie oraz zamieszczonym na stronie internetowej Gminy i w Biuletynie 

Informacji Publicznej w terminie do 31 sierpnia 2023 r.  

2) w formie pisemnej z: sąsiednimi gminami i ich związkami, lokalnymi partnerami społecznymi  

i gospodarczymi oraz z właściwym dyrektorem regionalnego zarządu gospodarki wodnej 

Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie w terminie do 31 sierpnia 2023 r. W ramach 

konsultacji nie została zgłoszona żadna uwaga. 

Pani Dorota Wąsik pracownik urzędu gminy poinformowała, że obecnie kończy się perspektywa 

unijna, a wiele naborów, które dotyczyły tej perspektywy wymagała, aby powołać się na dokumenty 

strategiczne, które będą uwzględniać, że inwestycja o którą urząd wnioskuje jest zaplanowana przez 

gminę jako istotna.  Dlatego jest ważne, aby przedłużyć daną strategie, której pierwotny termin 

obowiązywania był do końca 2022 roku. Są informacje, że są jeszcze pieniądze z poprzedniej 

perspektywy i będzie możliwość skorzystania z kolejnych naborów. Miejmy nadzieję, że na 

październikowej sesji będzie przedstawiony projekt uchwały z aktualizacją strategii. 

Radny Paweł Lis zapytał czy to jest przedłużenie siedmioletniej perspektywy do 2024 roku?  

a w przyszłym roku będziemy rozpoczynali prace nad nową strategią 2024 +?  

Pani Dorota Wąsik pracownik urzędu gminy poinformowała, że te prace już trwają, w marcu tego 

roku została podpisana umowa z firmą , która przygotowuje nową strategię. Od września zmieniła się 

ustawa o zagospodarowaniu przestrzennym, która tą strategię zdewastowała – wiele dokumentów, 

które powstają na poziomie całej gminy musi być kompatybilne ze sobą. Na pewno do końca roku 

firma przygotuje nową strategię, ale ona będzie później aktualizowana. Do czasu przyjęcia nowej 

strategii jest potrzeba przedłużenia starej, aby móc nadal korzystać z aktualnych dofinasowań.  

Radny Paweł Lis zapytał czy będzie aneksowana umowa z firmą przygotowująca strategię? 

Pani Dorota Wąsik pracownik urzędu gminy poinformowała, że po konsultacjach z prawnikiem i Panią 

Skarbnik będzie podpisana nowa umowa. 

Sołtys Robert Nowak poprosił o wyjaśnienie po raz kolejny tematu dotyczącego strategii. 

Pani Dorota Wąsik pracownik urzędu gminy po raz kolejny wyjaśniła dokładnie całą procedurę 

tworzenia starej i nowej strategii.   
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Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Gmin 

Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+” (SUMP) wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że opracowanie „planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla 

Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+” (SUMP) wraz z Prognozą oddziaływania na 

Środowisko jest wspólną inicjatywą Lidera (Gmina Miasta Radom) oraz Partnerów będących 

sygnatariuszami Porozumienia Międzygminnego nr WFU.061.2.2022 z dnia 20 kwietnia 2022 roku, na 

rzecz działań związanych z potrzebami mobilności osób, lokalnym rozwojem gospodarczym  

i społecznym oraz kształtowaniem przestrzeni publicznych obszaru partnerskich gmin. SUMP oferuje 

długoterminowe i strategiczne wizje działań, poprawiające kulturę efektywnego planowania. Jego 

celem jest integracja obszarów polityki, instytucji, mieszkańców, miasta i jego obszaru 

funkcjonalnego. Przyczyni się do przyszłego rozwoju infrastruktury i usług w ramach transportu  

i mobilności oraz do zmniejszenia negatywnego wpływu transportu na środowisko  

tj.: zanieczyszczenie powietrza, hałas czy emisja gazów cieplarnianych. „Plan Zrównoważonej 

Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2023+” będzie podstawą do 

ubiegania się o dofinansowanie z europejskich funduszy na lata 2021-2027 nowych inwestycji 

związanych z mobilnością na obszarze Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia. Zgodnie z art. 18 ust. 

2 pkt. 6 ustawy z dnia 8 marca 1990 r., o samorządzie gminnym do wyłącznej właściwości rady gminy 

należy uchwalenie programów gospodarczych. Podjęcie niniejszej uchwały nie wywołuje skutków 

finansowych. 

Pani Dorota Wąsik pracownik urzędu gminy przypomniała, że w kwietniu ubiegłego roku zostało 

podpisane porozumienie z miastem Radomiem i z gminami powiatu radomskiego, które należą do 

(SUMP), ten dokument jest dokumentem strategicznym – dotyczy możliwości ubiegania się przez 

gminy o środki unijne.      

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że radni są zainteresowani przedłużeniem linii 

komunikacyjnych z terenu miasta  na tereny naszych miejscowości. Radny zapytał czy będzie można  

o takie środki się ubiegać. 

Pani Dorota Wąsik poinformowała , że tak, ale wcześniej gminy muszą się spotkać i omówić wspólną 

koncepcję, podzielić budżet i dopiero należy wnioskować o środki unijne.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „Planu 

Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+” (SUMP) 

wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko. Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 5 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LIX.486.2023. 
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Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji mieszkańców miejscowości Kosów  

w przedmiocie utwardzenia drogi nawierzchnią asfaltową. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że do 

Komisji wpłynęła petycja od mieszkańców Kosowa w sprawie utwardzenia drogi. Na posiedzeniu  

w dniu 11.09.2023 roku komisja procedowała powyższą petycję ustalając, że petycja jest zasadna. 

Komisja zdecydowała, że najpierw należy wykonać projekt na powyższą drogę wraz z odwodnieniem, 

i stworzyć kompleksową sieć dróg, która będzie na tamtym terenie. Komisja powyższą petycję 

również skierowała do Komisji Budżetowej, aby podjęła stosowne kroki w tym temacie.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że jak najbardziej petycję 

uznali za zasadną. Problem dotyczy mieszkańców naszej gminy, który należy jak najszybciej 

rozwiązać. Komisja Budżetowa nie ma mocy sprawczej dlatego, że wydaje tylko opinie,  

w przeciwieństwie do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, która każdą petycję rozpatruje uchwałą.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji 

mieszkańców miejscowości Kosów w przedmiocie utwardzenia drogi nawierzchnią asfaltową. Petycję 

uznaje się za zasadną. Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 5 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LIX.487.2023. 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej utworzenia 

Gminnej Straży Energetycznej. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że na 

posiedzeniu 11.09.2023 r., Komisja procedowała petycję Pni Teresy Garland, która uznała powyższą 

petycję za bezzasadną ponieważ rada gminy nie posiada takich kompetencji, aby utworzyć Gminną 

Straż Energetyczną.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę, którą uznaje się za bezzasadną  

w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland dotyczącej utworzenia Gminnej Straży 

Energetycznej. Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 15 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LIX.488.2023. 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały  w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. nr 244 w obrębie geodezyjnym Trablice  

w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 
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przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o powierzchni służebności 2,5 m² na działce o nr 244 

w obrębie geodezyjnym Trablice.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako dz. nr 244 

w obrębie geodezyjnym Trablice w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 5 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LIX.489.2023. 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Zwiększenie planu dochodów o kwotę 2 437 033,87 (w tym 

plan dochodów bieżących zwiększył się o kwotę  3 932 033,87 zł, natomiast plan dochodów 

majątkowych zmniejszył się o kwotę 1 495 000,00 zł) wynika z: 

- wprowadzenia dochodów z tytułu subwencji ogólnej z przeznaczeniem na uzupełnienie subwencji 

ogólnej dla jednostek samorządu terytorialnego w kwocie 3 810 398,00 zł, 

- zwiększenia planu części oświatowej subwencji ogólnej na zwiększony odpis na zakładowy fundusz 

świadczeń socjalnych dla nauczycieli w roku 2023 w kwocie 40 558,00 zł, 

- zwiększenia planu środków z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  

na dofinansowanie zadania pn. Usuwanie wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy Kowala  

w kwocie   45 265,88 zł, 

- wprowadzenia środków z budżetu Województwa Mazowieckiego w ramach pomocy finansowej na 

dofinansowanie zakupu wyposażenia dla jednostek Ochotniczej Straży Pożarnej z terenu Gminy 

Kowala w kwocie 30 000,00 zł, 

- zmniejszenia planu dochodów z tytułu środków europejskich dotyczących refundacji wydatków 

wykonanych w roku 2022 zadań majątkowych z udziałem środków unijnych w związku z możliwością 

wpływu refundacji tych środków w 2024 roku w kwocie 1 503 000,00 zł, 

- wprowadzenia środków z tytułu darowizny w kwocie 2 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów środków z części opłaty za zezwolenie na sprzedaż napojów 

alkoholowych w obrocie hurtowym w kwocie 3 397,81 zł, 

- zwiększenia planu środków otrzymanych z Rządowego Funduszu Polski Ład Program Inwestycji 

Strategicznych dotyczących zadania pn. (P)Dobudowa szatni oraz dwóch sal lekcyjnych w Publicznej 

Szkole Podstawowej im. J. Korczaka w Kowali w kwocie 500,00 zł, 

- zwiększenia planu środków z Funduszu Pomocy na finansowanie zadań bieżących w zakresie 

pomocy obywatelom Ukrainy w kwocie 4 756,00 zł, 
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- wprowadzenia dochodów z tytułu wydawania zaświadczeń na potrzeby Programu Czyste Powietrze 

w kwocie 1 975,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu opłat i kar za korzystanie ze środowiska należnych gminie  

w kwocie 1 183,18 zł.  

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach.            

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 9 głosów za, 0– głosów przeciw,  

1 – głos wstrzymujący, przy 5 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LIX.490.2023. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała Budżetowa jest połączona z WPF i wielkich zmian nie 

ma. Dopasowano bieżące wydatki do WPF. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 9 głosów za, 0– głosów przeciw,  

1 – głos wstrzymujący, przy 5 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LIX.491.2023. 

 

Ad.13. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że było organizowane 55-lecie OSP w Rudzie Małej. 

Uroczystości były prowadzone z okazji nadania sztandaru. Przewodniczący serdecznie podziękował 

prezesowi OSP Ruda Mała Dariuszowi Bieleckiemu za zaproszenie na obchody. 

Prezes OSP Ruda Mała Dariusz Bielecki podziękował wszystkim za przybycie na uroczystość, 

a w szczególności Wójtowi Gminy Kowala oraz wszystkim radnym. Prezes podziękował również Panu 

Staroście Waldemarowi Trelce, który był również współorganizatorem imprezy podobnie jak 

Powiatowy Instytut Kultury. Podziękowania również były dla Koła Gospodyń wiejskich z Rudy Małej. 

W uroczystości brało udział bardzo dużo osób. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował również Radnemu Jarosławowi Słomce za organizację 

na terenie gminy Kowala „Pikniku Kowala Challenge” pod patronatem Starosty Radomskiego oraz PIK 

w Iłży.  

Radna Agata Kicior zapytała czy już jest zakończona wymiana źródła ciepła w świetlicy w Kosowie. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że wszystko idzie zgodnie z harmonogramem, dwa dni 

temu została podpisana umowa i najprawdopodobniej w ciągu dwóch tygodni zostanie wykonane 

przyłącze. Do urzędu również wpłynęła oferta na wykonanie instalacji gazowych wewnątrz budynku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że mieszkańcy Bukowca zgłaszają problemy braku 

wody. Przewodniczący zapytał kiedy możemy się spodziewać wybudowania nowej studni głębinowej.  
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Wójt Dariusz Bulski zaapelował, aby mieszkańcy oszczędzali wodę najbardziej w okresie lata kiedy 

panuje susza. Nowa stacja jest w fazie projektowania, najprawdopodobniej będzie projekt ukończony 

w przyszłym roku. Gmina będzie chciała na budowę tej stacji pozyskać środki zewnętrzne.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że cały czas sieć jest rozbudowywana, głównym powodem 

nie jest wydobycie wody, tylko ilość jej poboru.    

Przewodniczący Dariusz Chruśla poinformował, że doskonale wiemy, że gmina się rozwija, powstaje 

wiele nowych gospodarstw domowych, co zwiększa pobór wody. Najbardziej tej wody brakuje dla 

zwierząt, Przewodniczący zapytał czy byłaby możliwość dostarczania wody dla zwierzą przez jednostki 

straży pożarnej.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli byłaby taka potrzeba to na pewno jednostki OSP pomogą. 

Radny Jarosław Słomka zapytał czy zostaną przywrócone wiaty przystankowe w miejscowości 

Kowala-Stępocina.   

 Wójt Dariusz Bulski poinformował, że należy zrobić najpierw dokumentację, a później zostaną 

postawione wiaty. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że na poprzedniej sesji pytał o rozwiązanie kwestii przyłączy kanalizacji- 

kiedy będzie zawarta umowa na wykonanie przyłączy kanalizacyjnych. A druga kwestia, czy uda się 

utwardzić drogi gruntowe w ramach tego przetargu.  

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że cały tryb utwardzenia dróg gruntowych, gdzie jest wykonywana 

kanalizacja będzie realizowany po skończonych pracach, ale to są drogi do odtworzenia, czyli będą 

przywrócone do stanu pierwotnego, a nie utwardzone nawierzchnią asfaltową. W późniejszym czasie 

będzie trzeba pomyśleć o utwardzeniu tych dróg, ale oczywiście będzie to uzależnione od 

posiadanych środków w budżecie.  

Pan Wójt odniósł się do drugiej kwestii dotyczącej przyłączy. Obecnie są problemy prawne,  

to zadanie miało być wykonywane z wolnej ręki, ale jednak należy ogłosić przetarg.  

Radny Paweł Lis przypomniał o umowie na przyłącza, kiedy te drogi będą rozkopywane to w ramach 

tego przetargu należy te drogi doprowadzić do stanu nie pierwotnego tylko je utwardzić porządnie, 

korzystając z tych środków na kanalizację. Radny poruszył również temat dotyczący ogłoszenia 

drugiego przetargu, i jeśli wygra inna firma to w jakiej formie zostanie udostępniony plac budowy 

wykonawcy przed zakończeniem budowy głównej sieci. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to już jest problem urzędu, Radny nie musi się tym stresować, 

na pewno urząd sobie z tym poradzi. Pod kątem 15 milionów to raczej nie można wydać tych 

środków na poprawę dróg tylko na kanalizację. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że również na kanalizację przeznaczyliśmy milion złotych z naszego 

budżetu.   
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to Rada Gminy będzie decydowała o tym na co przeznaczymy 

te środki oczywiście jeśli zostaną w budżecie. 

Radny Paweł Lis prosi, aby drogi gruntowe utwardzić odpowiednim tłuczniem, i taki zapis należy 

wpisać do specyfikacji, tak aby był spokój z Trablicami na następne 5 lat.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że na kanalizację w Trablicach mamy 15 milionów, na 

chwilę obecną jest ciężko cokolwiek powiedzieć ponieważ w ramach tych zadań już się pojawiły 

roboty dodatkowe – mieszkańcy zgłaszają się, aby przesunąć niektóre studnie. Będą dwie waloryzacje 

firmy - 10 % od miliona. Doskonale wiemy, aby te drogi utwardzić, tym bardziej po wykonanych 

wykopach będzie to wszystko siadało, ale najpierw skupmy się na głównej sieci. Mniej więcej za dwa 

miesiące będzie można już dać bardziej szczegółowe informacje - ile dołożymy do głównej sieci, a ile 

będą kosztowały pozostałe rzeczy.  

Radny Paweł Lis poinformował, że chciałby znać teść przetargu  wybraną drogę, i czy to nie wpłynie 

na termin realizacji-wówczas przestanie się martwić. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wie, że Radny ma duże oczekiwania (Pan Wójt przypomniał 

treść pisma odczytanego przez Przewodniczącego w punkcie 5), Pan Wójt również chciałby, aby 

wszystkie dzieci jeździły do szkoły za darmo, ale niestety urząd nie ma na to środków. 

Radny Paweł Lis przypomniał, że w tej chwili rozmawiają o kanalizacji, a nie o problemach związanych 

z dowozem dzieci. Nie chodzi o to jakie ma Radny oczekiwania, ale chodzi o to jaki jest wypracowany 

plan. Wykonanie dokumentacji i projektu na kanalizacje był w kwietniu 2022 rok, czyli już upłynęło 

1,5 roku i odkąd mamy projekt wciąż się zastanawiamy w jaki sposób będziemy mogli przyłączyć tych 

mieszkańców. Radny zapytał jeszcze raz czy mamy na to jakiś plan? 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że nie widzi problemu tak jak Radny. Parce trwają zgodnie  

z harmonogramem bieżącym, dochodzą cały czas nowe zadania. 

Radny Paweł Lis zapytał kiedy będzie podpisana umowa na przyłącza? 

Wójt Dariusz Bulski zaprosił Radnego do urzędu na spotkanie z mecenasami może dzięki temu będzie 

miał większa wiedzę w temacie kanalizacji.   

Radny Paweł Lis przypomniał przebieg prac nad kanalizacją. Radny zapytał co powiedział źle i co się 

nie zgadza. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie są wszystkie rzeczy takie proste jak się Radnemu wydaje. 

Obecnie jest problem natury prawnej ponieważ główny przetarg był ogłoszony na samą główną sieć 

bez wykonania przyłączy. Został zmieniony wniosek do Polskiego ładu ponieważ pierwszy wniosek był 

napisany z przyłączami to gmina nie otrzymała dotacji. Przy drugim wniosku przyłącza zostały 

wycofane. Pan Wójt uważa, że żadnego problemu nie będzie urząd sobie z tym zadaniem poradzi. 

Pan Wójt Radnego zaprasza częściej do urzędu po bieżące informacje. 
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Radny Paweł Lis poinformował, że bardzo mu zależy, aby ta inwestycja została sprawnie zakończona, 

aby mieszkańcy Trablic mogli jak najszybciej podłączyć się do kanalizacji. A później należy w innych 

miejscowościach realizować to zadanie.  

Wójt Dariusz Bulski podsumował wypowiedź, że nikomu jak jemu bardziej nie zależy na zakończeniu 

tej inwestycji. 

Sołtys wsi Ruda Mała Dariusz Bielecki zapytał na jakim etapie jest realizacja zadania funduszu 

sołeckiego w Rudzie Małej. Zadanie polega na zakupie kilku rzeczy bez tworzenia projektu.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że kilka rzeczy zostało zakupionych ponieważ są potrzebne, ale 

zakup nowego traktorka i ławek według Wójta są niepotrzebne. OSP Ruda Mała ma na wyposażeniu 

kosiarkę spalinową. W zeszłym roku jak była remontowana remiza środki z Zenonowa, które miały iść 

na wodociąg zostały przesunięte na ten remont. Jeśli te środki nie zostaną spożytkowane w tym roku 

to zostaną one przesunięte na przyszły rok dla mieszkańców Zenonowa. 

Sołtys wsi Ruda Mała Dariusz Bielecki przypomniał, że była organizowana impreza 2 września w OSP 

Ruda Mała i koło gospodyń wraz z sołtysem przyszli z prośbą o wypożyczenie ławek, które są na 

wyposażeniu gminy i urząd gminy nie zezwolił na ich użyczenie. Mieszkańcy Rudy Małej domagają się, 

aby Pan Wójt zrealizował fundusz sołecki. Po to zorganizowane było spotkanie z mieszkańcami, aby 

mogli sami zdecydować na co chcą przeznaczyć pieniądze z funduszu. Sołtys zastanawia się po co  

w ogóle było zwołane takie spotkanie jeśli i tak sam Wójt decyduje na co zostaną przeznaczone te 

środki. 

Wójt Dariusz Bulski pogratulował organizacji imprezy. Ale jednocześnie przypomniał, że urząd chciał 

pomóc w jej organizacji tylko w terminie wcześniejszym (11.06.2023 r.), i sam Pan Sołtys się wycofał  

z tego terminu. Pan Wójt w wrześniu był na urlopie, ale remizę udostępnił strażakom na imprezę.  

Sołtys wsi Ruda Mała Dariusz Bielecki poinformował, że po ławki musiał jechać do Komendy 

Wojewódzkiej, bo Pan Wójt zamknął ławki w magazynie. Jeszcze raz Pan Sołtys poprosił, aby Wójt 

fundusz sołecki zrealizował nie dla niego, ale dla mieszkańców.  

Sołtys wsi Augustów Stanisław Kolanowski poruszył temat zmiany lokali wyborczych na terenie jego 

sołectwa. Teraz większość mieszkańców Augustowa będzie miała dalej do lokalu wyborczego (PSP 

Kończyce-Kolonia) niż wcześniej (PSP Młodocin-Mniejszy). 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że o tych zmianach zdecydował Komisarz Wyborczy. W razie 

potrzeby będzie zapewniony transport dla mieszkańców. 

Radny Jan Fryszkowski  uważa, ze na terenie naszej gminy jest 19 sołectw i należy się zastanowić  

co można zrobić dobrego w innych sołectwach, a nie tylko w Trablicach. Radny się dziwi dlaczego 

środkiem drogi jest prowadzona kanalizacja jakby jej nie można było poprowadzić działką lub 

poboczem. Radny Fryszkowski zapytał Radnego Pawła Lisa czy to jest normalne? 
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Radny Paweł Lis uważa, że on na to nie ma wpływu ponieważ tej kanalizacji nie projektował tylko 

projektant z uprawnieniami dodatkowo urząd ten projekt zatwierdził, głównym inwestorem jest Pan 

Wójt. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pierwsza koncepcja kanalizacji w Trablicach miała iść po 

działkach prywatnych, później na wniosek Radnego Lisa, który chciał, aby kanalizacja szła w pasie 

drogi to zmieniono. Dodatkowo w tym czasie Pan Starosta przekazał drogę powiatową gminie.  

Radny Paweł Lis poinformował, że kanalizacja jest robiona pod chodnikiem i nie ma w tych miejscach 

zniszczonego asfaltu, w tym miejscu jest wykonywana kanalizacja bezinwazyjnie. Prace na starej wsi 

są wykonywane po skraju drogi, w tych miejscach na pewno droga będzie wymagała odtworzenia. Na 

chwilę obecną projekty są zatwierdzone, inwestycja realizowana, więc nie ma co teraz nad tym 

debatować czy jest to logiczne czy nie.  

Radny Paweł Lis uważa, że fundusz sołecki jest zatwierdzony uchwałą Rady Gminy Kowala. Radny 

zapytał Wójta czy będzie realizował przyjęte uchwały czy nie, bo jeśli nie to należy zgłosić wniosek  

i wyjąć zadanie zakupu traktorka z budżetu. 

Wójt Dariusz Bulski uważa, że ten sprzęt nie jest tam potrzebny, tym bardziej, że niedawno została 

zakupiona kosiarka.  

Radny Paweł Lis uważa, że ta uwaga jest na przyszłość, jak inne sołectwa podejmą decyzję na co 

przeznaczyć fundusz sołecki. 

Wójt Dariusz Bulski uważa, że nie da się zrealizować trzech zadań za 50 tyś złotych. Wójt zapytał 

Radnego Pawła Lisa czy głosował dziś za budżetem? Bo dziś wstrzymał się jeden Radny? 

Radny Paweł Lis poinformował, że mimo, że się wstrzymał to też zagłosował.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nawet jeśli jest zabezpieczony fundusz sołecki to nie zawsze 

udaje się go zrealizować. To zależy od sytuacji jakie są zabezpieczenia, czy jest zgoda, własność pan 

Radny nawet sobie nie zdaje z tego sprawy ponieważ nie pracuje w urzędzie. 

Radny Jan Fryszkowski zapytał Radnego Pawła Lisa czy na którymś odcinku drogi w Trablicach idzie 

kanalizacja środkiem drogi? 

Radny Paweł Lis poprosił, aby mu pokazać w którym miejscu tak jest zrobione. (Radny Jan 

Fryszkowski pokazał zdjęcia z inwestycji), Radny Paweł Lis zapytał, o co tak dokładnie Radnemu 

Fryszkowskiemu chodzi? 

Radny Jan Fryszkowski zapytał czy dobrze, że kanalizacja poprowadzona jest środkiem drogi.  

Radny Paweł Lis poinformował, że on nie akceptował dokumentacji projektowej. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że Rada uchwaliła fundusze sołeckie na 2023 rok, na 

każdym zebraniu mieszkańcy podejmują sami jakie działania mają być robione. Jeżeli jest to 

sprzeczne z prawem to należy powiedzieć to od razu mieszkańcom na zebraniu. W przypadku Rudy 

Małej zakup traktorka nie ingeruje w żaden sposób z łamaniem prawa. To mieszkańcy zadecydowali 
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na co chcą wydać fundusz społeczny, a nie straż. Przewodniczący uważa, że jeżeli mieszkańcy 

zdecydowali jednogłośnie, aby zakupić traktorek do koszenia trawy to należy to zrealizować. Pan 

Wójt teraz mówi mieszkańcom, że jednak nie kupi tego traktorka, bo wcześniej były pieniądze 

zabrane. Taką informację należało powiedzieć na zebraniu sołeckim kiedy mieszkańcy decydowali na 

co wydać ten fundusz sołecki, na pewno to byłoby w porządku wobec tych mieszkańców.   

Wójt Dariusz Bulski uważa, że jak najbardziej Przewodniczący ma racje, ale Pan Wójt uważa, że zakup 

tego traktorka jest zbędny, ponieważ niedawno była dla tej jednostki zakupiona kosiarka.   

Głos w sprawie funduszu sołeckiego zabrał sołtys wsi Romanów Robert Nowak.   

       

Ad.14. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LIX.2023 sesję Rady Gminy (godz. 11:04). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak  

Przewodniczący Rady  

Gminy Kowala 


